
Srbija: Na području Niša nema izgradnje mini hidrelektrana

Na području grada Niša trenutno se ne gradi ni jedna mini hidroelektrana, a planiranu
izgradnju jedne MHE na Toponičkoj reci, sprečio je Zavod za zaštitu prirode, izjavio je
aktivista pokreta „Odbranimo reke Stare planine“ Goran Tokić.
On je rekao da se najbliže Nišu gradi mini hidroelektrana gradi se na Koritničkoj reci kod
Bele Palanke.
„Mini hidrelektrane nastavljaju da niču u Srbiji „kao pečurke posle kiše“, a iz Ministarstva
za zaštitu životne sredine i Vlade Srbije nemamo naznake da će to zaustaviti. Globalnog
rešenja za problem izgradnje derivacionih MHE nema na vidiku nego se zaustavlja jedan po
jedan projekat kada gradjani Srbije „zasuču rukave“ i kada institucije poput Zavoda za
zaštitu prirode krenu da rade svoj posao onako kako znaju i žele, a ne onako kako im neko
diriguje“,rekao je Tokić.
On je istakao da sve više ljudi u Srbiji ustaje protiv izgradnje MHE jer je sve više ljudi
upoznato sa tim šta za njihove reke znači gradnja derivacionih MHE.
„Izgradnjom, ne svih planiranih 850, već 500 mini hidrelektrana Srbija izgubila 1.500 do
2.000 kilometara planinskih reka, odnosno skoro sve planinske reke, ali bi dvadesetak,
tridesetak ljudi od tog posla živeli kao milioneri. Mini hidroelektrane počele su da se grade u
Srbiji kako bi se navodno sačuvala priroda i postigla elektroenergetska stabilnost, a zapravo
je u pozadini svega privatni biznis“, kazao je Tokić.
Prema njegovim rečima način na koji se mini hidrelektrane grade u našoj zemlji, ali i u Crnoj
Gori, Albaniji, Bosni i Hercegovini, nije vidjen nigde u svetu.
„Cevovod prečnika jedan metar se ukopava u rečno korito ili pored reke i u njega se
preusmeri „na papiru“ 80 do 90 odsto vode, a u praksi 100 odsto vode. Neko nama
objašnjava da ta reka nastavlja uspešno da živi i sa pet odsto vode“, kazao je Tokić.
On je naglasio da će derivacione MHE ako se budu i dalje gradile uništiti prirodu Srbije,
tradicionalni način života na selu, vodosnabdevanje, izazvati eroziju i možda poplave.
Prema rečima direktora Vodoprivrednog preduzeća „Erozija“ iz Niša Slobodana Markovića
trenutno se Srbiji najveća šteta nanosi izgradnjom mini hidroelektrana.
„Mini hidroelektrane su štetne u svakom pogledu. Uglavnom se prave u ruralnom području
gde se mi stalno kunemo da treba da zadržimo stanovništvo koje tamo živi. Izgradnjom MHE
mi rasterujemo to stanovništvo. Tamo gde MHE budu izgradjene tamo nema više stočarstva,
nema poljoprivrede, jer ljudi više nemaju reku, ona ide u cevi. Da ne pričamo o
biodiverzitetu“, rekao je Marković.
On je ukazao da mini hidroelektrane, ukoliko su izgradjene po propisu, ne bi trebalo da
ugrožavaju okolinu i budu uzrok poplava, ali postoje sumnje da su projekti uradjeni kako
treba.
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„Mini hidroelektrane bi trebalo da budu projektovane na hiljadugodišnje vode, odnosno za
onaj obim padavina kakav imamo u hiljadu godina, ali pitanje je da li su projekti takvi, i
ukoliko jesu da li ih se graditelji pridržavaju. Na mestima na kojima se grade MHE postoji
opasnost od klizišta, jer klizišta se javljaju tamo gde se poremeti ravnoteža. Kada na jednom
mestu nešto otkopate, a na drugom opteretite objektom, tu se pojavljuje klizište“, istakao je
Marković.
Kako je naveo, već sada je jasno, ali za deset godina biće svima jasno da su MHE velika
prevara i da su se njime samo obogatili pojedinci.
„Mini hidroelektrane ne doprinose ničemu jer daju mnogo malo energije. Niko ne može da
pravda izgradnju nekim poglavljima i pristupanju Evropskoj uniji. Mi moramo da predjemo
na zelenu energiju, ali nećemo da je dobijemo od mini hidroelektrana“, rekao je Marković.
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